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ZNAMO
GENERAL-MAJOR MILOJE MILETI], NA^ELNIK UP

Reformskim procesima mo`e se 
posti}i mawa, profesionalnija 
i delotvornija vojska. A da li i 
opremqenija? Kada je o tome re~, 
sve o~i su uprte u Upravu za razvoj.
Wen je rad olak{an ~iwenicom da
su Strategijskim pregledom odbrane
ta~no predvi|eni sredworo~ni i 
dugoro~ni prioriteti, ali to ne}e
biti dovoqno ako dr`ava ne 
obezbedi redovno finansirawe.

G
eneral-majora Miloja Mileti}a “talas reforme” je u kratkom
vremenu nosio sa jedne na drugu du`nost: najpre je bio na~el-
nik Uprave artiqerije, pa na~elnik Uprave za obuku, da bi da-
nas postao prvi ~ovek veoma va`ne uprave u General{tabu –
Uprave za razvoj, poznate kao G-5. Na mesto na~elnika posta-
vqen je u vreme kada je afera “pancir” ba{ iz wihovih redova

imenovala prve vinovnike, a general je svojom vedrinom i princi-
pijelno{}u udahnuo svima novu energiju.

Ta uprava, popuwena mla|im oficirima koji su se ve}inom usa-
vr{avali i {kolovali na raznim kursevima u inostranstvu, uhvatila
se u ko{tac sa brojnim zadacima koji su na wu preneti ga{ewem ro-
dovskih uprava nekada{weg general{taba i dodavawem novih obave-
za proisteklih iz reforme sistema odbrane. Ona je nosilac razvoja



nekoliko programa (dvadesetak) proisteklih iz Strategijskog pregleda
odbrane, a jedan je Razvoj i opremawe Vojske sredstvima NVO.

– Do sada se mnogo toga promenilo. Ja sam u vojsci oko 30 godi-
na i mi smo stalno u nekim reformama, a nisam siguran da smo ih u
potpunosti zavr{ili – ka`e na po~etku razgovora general Mileti}. 
– Ne mogu da ka`em da }emo i ovu zavr{iti, ali je izvesno da planski
ulazimo u reforme i ta~no znamo {ta ho}emo – definisali smo u pot-
punosti stawe u kome se nalazi sistem odbrane, ciqeve koje `elimo
ostvariti i, ono {to je najbitnije, trasirali smo u na~elu puteve koji-
ma }emo do wih do}i. To je ono po ~emu se ta reforma razlikuje od do-
sada{wih. Predstoji usvajawe Strategijskog pregleda odbrane u Skup-
{tini i va`no je da taj dokument kasnije ne bude predmet personalnih
promena. Paralelno s tim te~e i  program saradwe sa Natoom. 
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Strategijskim pregledom odbrane Republike Srbije istak-
nuto je da je jedan od glavnih ciqeva reforme tehni~ka mo-
dernizacija i opremawe na{e vojske savremenijim sred-
stvima NVO. Znaju li se prioriteti?
– Strategijskim pregledom odbrane planski je obezbe|en sta-

bilan okvir za sredworo~no i dugoro~no planirawe sistema od-
brane, a va`an deo predstavaqa opremawe, modernizacija i razvoj
sredstava NVO. Tim dokumentom definisani su prioriteti oprema-
wa, tako da je do  2010. godine akcenat na modernizaciji sada{wih
sredstava NVO, a od 2010. do 2015. godine na opremawu savreme-
nijom vojnom tehnikom. 

UTICAJ VA@NOG DOKUMENTA
Imaju}i u vidu projekciju buxeta i visinu sredstava, mi smo se

opredelili da do 2010. te`i{te bude na modernizaciji slo`enih
borbenih  sistema, potrebnih novim misijama i zadacima vojske, a
to se pre svega odnosi na modernizaciju lova~kih i transportnih
aviona, borbenih i transportnih helikoptera, komandno-informa-
cionih sistema, za{titne opreme vojnika, streqa~kog naoru`awa
specijalnih jedinica, raketnih sistema PVO “kub”, samohodnih hau-
bica i artiqerijske municije. Modernizacija na{ih sredstava naj-
pre podrazumeva promenu sistema ure|aja veze kako bismo imali
savremene ure|aje s kojima mo`emo da komuniciramo sa armijama u
okru`ewu tokom zajedni~kih operacija. 

Kqu~ni pravci razvoja, modernizacije i opremawa izme|u
2010. i 2015. na nivou General{taba jesu nabavka savremenih komu-
nikacionih sistema, razvoj komandno-informacionih sistema, raz-
voj i opremawe sistemima za elektronsko izvi|awe. U Kopnenoj voj-
sci }e se, za pove}awe brzine reagovawa i uspe{nost vatre razviti
sistem za pra}ewe i procenu situacije i dejstvo u realnom vremenu,
pove}a}e se za{tita vojnika razvojem i opremawem savremenom za-
{titnom opremom, a mobilnost snaga opremawem oklopnim borbe-
nim vozilima to~ka{ima i neborbenim vozilima. Modernizova}e se
samohodna artiqerijska oru|a, razviti nove vrste municije, poboq-
{ati protivnuklerano, protivhemijsko i protivbiolo{ko obezbe|e-
wa razvojem i opremawem savremenim za{titnim sredstvima, opre-
miti specijalne jedinice novim sredstvima...

U vazduhoplovstvu  i protivvazduhoplovnoj odbrani planiran
je razvoj centra za kontrolu vazdu{nog prostora, opremawe tran-
sportnim i borbenim helikopterima, savremenim transportnim i
vi{enamenskim avionima, raketnim divizionom PVO sredweg do-
meta, modernizova}e se sada{we perspektivne vazduhoplovne plat-
forme i kupiti sredstva za tragawe i spasavawe. I sve to ponajvi-
{e zavisi od jednog – stabilnog finansirawa.

Ra~unica govori o tome da nema modernizacije ako se od
godi{weg vojnog buxeta ne odvoji bar petina za razvoj i
opremawe. Na koji procenat se realno mo`e ra~unati u
na{im uslovima? 
– Vi{e godina unazad za razvoj i opremawe na{e vojske izdva-

jano je mawe od pet odsto buxetskih sredstva, {to je za posledicu
imalo tehnolo{ko zaostajawe. Veliki broj sredstava NVO  tehnolo-
{ki je zastareo i prevazi|en, i to bitno uti~e na stawe op{tih mo-
gu}nosti snaga odbrane. Finansijski okvir koji je razra|en u Stra-
tegijskom pregledu odbrane predvi|a postepeno pove}awe buxetskih
sredstva za razvoj i opremawe. Mi planiramo da u 2007. taj proce-
nat bude 10 odsto, a da se od 2008. do 2010. pove}a na 12 odsto. Ti
procenti nisu dati napamet, ve} na osnovu analiza i realne finan-
sijske procene. 

Na{ je ciq da do 2015. dostignemo nivo do 20 odsto. Pore|e-
wa radi, nama susedne zemqe, ~lanice Natoa su za razvoj i oprema-

[TA HO]EMO

NOVI SISTEM
Do 2015. godine primewiva}e se novi sistem razvoja i

opremawa Vojske sredstvima NVO zasnovan na kriterijuma:
funkcija i zna~aj sistema, odnosno sredstva, prioritet, mogu}-
nost proizvodwe, razvoja ili nabavke i cena ko{tawa.

RAVE ZA RAZVOJ GENERAL[TABA VOJSKE SRBIJE



INTERVJU
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we u 2005. izdvajale 17 odsto buxetskih sredstava, dok je taj proce-
nat kod evropskih ~lanica bio oko 20 odsto. Sjediwene Dr`ave i
Velika Britanija izdvajale su oko 24 odsto. S obzirom na sve pro-
bleme koje imamo i mogu}nosti za finansirawe, mi do 2010. vero-
vatno ne}emo mo}i to da dostignemo i realno je o~ekivati izdvaja-
we od 12 odsto. Ra~unamo da }emo mo}i vi{e da izdvojimo 2010.
godine, kada budemo imali stabilno stawe u Vojsci, u smislu orga-
nizacije, formacije, popune jedinica i socijalnog stawa. Do tada
bi izdvajawe za potrebe odbrane trebalo da bude 2,4 odsto bruto-
nacionalnog dohotka.

Ozbiqno se ra~una i na vanbuxetska sredstva, pre svega
na ona koja }e se dobiti konverzijom ili prodajom vojnih
nepokretnosti. Zna li se ve} sada koliki procenat }e se
dobiti za razvoj i opremawe?
– Moram opet da ka`em da se celokupni Strategijski pregled

odbrane i sva finansijska ulagawa zasnivaju na realnim procena-
ma i za visinu buxetskih sredstva od 2,4 odsto bruto-dru{tvenog
proizvoda. Ali mi ra~unamo i na dopunske izvore finansirawa –
od prodaje vi{kova nepokretne imovine po osnovu Master plana
Vlade Republike Srbije, i od prodaje vi{kova pokretne imovine,
uglavnom neperspektivnih sredstva NVO. 

Poreska uprava Republike Srbije  procenila je te objekte, a
Direkcija za imovinu Republike Srbije sa Upravom za infrastruk-
turu MO razradila je plan konverzije tih objekata do 2008. godine.
Na{ stav, dakle stav MO i Vojske, jeste da se od ukupno pribavqenih
sredstava od prodaje vi{kova vojnih objekata 30 odsto iskoristi za
razvoj i opremawe, odnosno za modernizaciju na{ih jedinica.

A {ta je sa pokretnom imovinom? Do li ste ve} dobili ne-
{to od para posle prodaje i uni{tewa jednog dela vi{ka
sredstava NVO? 
– Deo vojne opreme je otu|en i za to nismo dobili neka znatni-

ja sredstva, a ona su zbog nestabilnog finansirawa uglavnom kori-
{}ena da Vojska pre`ivi i da se pokriju minusi na nekim ra~unima,
uglavnom oko op{te potro{we i standarda vojnika. 

Sada konkretno defini{emo perspektivnost sredstava koji-
ma Vojska raspola`e. Kad to zavr{imo, ta~no }emo znati {ta nam
je potrebno i u {ta }emo ulagati (u odr`avawe i remont). A ono
{to nije perspektivno ne}emo remontovati i ubrza}e se proces
otu|ewa tih sredstava. Ono {to se mo`e otu|iti prodajom, to }e
se prodati. I zna se da }e se te pare koristiti za nabavku savre-
menog naoru`awa i opreme.

PERSPEKTIVNI PROJEKTI

Vi ste na~elnik uprave koja predstavqa, da tako ka`emo,
kolektivnog takti~kog nosioca. Na kojim zadacima danas
radite i koji su projekti progla{eni za perspektivne?
– U Strategijskom pregledu odbrane dati su prioriteti do

2010. godine, i to je ono {to }e se prvenstveno razvijati. Tako da
sada nastavqamo rad na razvoju klipnog aviona za po~etnu obuku
pilota lasta 95. Aktuelni su i modernizacija i razvoj samohodnih
haubica 122 mm i 155 mm, zadaci iz programa Model opremawa
vojnika pe{adije, ra~unarska mre`a za obradu i prenos podataka u
sistemu vazdu{nog osmatrawa i javqawa, modernizacija stanice za
vo|ewe rakete PVO sistema “ne-
va”,  istra`ivawe TV i IC glava
za samonavo|ewe raketa, istra-
`ivawa u oblasti raketodinami-
ke i u oblasti balistike i kla-
si~nog naoru`awa i municije.
Sve je to planirano Strategij-
skim pregledom odbrane i vi{e
ni{ta ne radimo mimo wega.

Model opremawa vojnika
pe{adije  u javnosti je za-

malo kompromitovan aferom “pancir”. Da li se projekat
nastavqa i kada mo`emo o~ekivati opremawe na{eg vojni-
ka novom uniformom i ostalom opremom?
– Banke se ne prave da bi ih kriminalci pqa~kali, ali se ipak

dogodi da budu opqa~kane. Prema tome, model opremawa vojnika pe-
{adije nije kompromitovan aferom “pancir”, bar ja tako mislim. Od
tog projekata mi  ne}emo odustati. Osamdeset odsto je zavr{eno –
proizvedena su sredstva NVO, obavqena su zavr{na ispitivawa, do-
neta su re{ewa da se uvedu u naoru`awe Vojske Srbije, i tu nema ni-
~eg spornog.  Ostalo je 20 odsto sredstava NVO koja su u fazi zavr-
{nih ispitivawa u TOC-u. Konkretno, pitali ste za vojni~ku uniformu
M-03. Ona je ura|ena, na trupnim je ispitivawima i trenutno postoje
problemi tehni~ke prirode, jer u TOC-u vi{e ne postoji stru~na eki-
pa koja mo`e da obavi zavr{no ispitivawe, pa smo prinu|eni da is-
pitivawa izvr{imo u institucijama izvan Vojske, u institutima  kao
{to su “Centrotekstil” iz Beograda, “Vunel” iz Leskovca i sl. 

O~ekujem da }e do kraja ove godine biti zavr{ena ispitivawa i
preostalih sredstva iz program Model 21, a opremawe bi trebalo
da po~ne 2007. godine. Trebalo bi re}i da nemamo finansijskih
sredstva da celokupnu na{u vojsku snabdemo odjednom tom opremom i
tim naru`awem, ve} }e primat imati specijalne jedinice. Tu opremu
nosi}e i pripadnici na{ih jedinica koje budu anga`ovane u misijama
podr{ke u izgradwi i o~uvawu mira u svetu.

Ako se odlu~i da se, kao epilog afere “satelit”, od Izra-
elaca kupe neka druga sredstava NVO, da li Uprava za raz-
voj mo`e da uti~e na izbor te opreme?
– Ja ne volim da odgovaram na pitawa {ta bi bilo kad bi bilo,

jer  zaista nemam pouzdanih informacija da je bilo pritisaka na nas
da uvezemo iz Izraela ono {to nam nije potrebno. Ali znam ne{to
drugo. Ministar odbrane je formirao me{ovitu komisiju za vojno
-tehni~ku saradwu sa Izraelom i, sticajem okolnosti, predsednik sam
tog dela na{e komisije za saradwu sa Izraelom.  Mi }emo po~etkom
jula imati razgovore s wima i mogu da ka`em da pouzdano ne}emo ku-
piti od wih ono {to nam nije potrebno i {to nije zacrtano kao pri-
oritet u razvoju i opremawu na{e vojske. To tvrdim. Sre}na okolnost
je da ako budemo za te pare morali ne{to da uzmemo, imamo {ta, po-
sebno kad su u pitawu komandno-informacioni sistemi, sredstva ve-
ze... I taj se problem mo`e prevazi}i na obostrano zadovoqstvo.

Rekli ste da je do 2010. godine akcenat na modernizaciji
sada{wih sredstava NVO. Ali kako osavremeniti tenk 
M-84 ako je za to potrebno oko dva miliona dolara? 
– Taj projekat osavremewivawa na{eg tenka M-84 ra|en je rani-

je i podrazumevao je kompletnu modernizaciju. Bilo je poku{aja da se
osavremeni po ugledu na tenkove razvijenih zemaqa kao {to su le-
klerk, abrams, leopard ili T-90 S, ali mi danas nismo u situaciji  da
se utrkujemo s mo}nima, niti nam je to potrebno. I ovakav M-84  jedan
je od najsavremenijih tenkova na ovim prostorima i nijedna zemqa u

okru`ewu nema boqi od na{eg, pa za{to bi-
smo mi ulo`ili tolika novca. Potrebno je da
promenimo ure|aje veze na tom tenku, potom
mo`emo u jednom delu da modernizujemo si-
stem za upravqawe vatrom, a ako bude bilo
novca ili potrebe, mo`emo ga i daqe moder-
nizovati po delovima. U ovom trenutku ne po-
stoji potreba da se modernizuje ceo tenk. Mo-
ramo razumnije tro{iti ono malo para {to
imamo i definitivno, do 2010. ne}e biti
neophodnih ulagawa. 

DELOKRUG RADA
U Upravi za razvoj prevashodno se planira, usmerava i

prati razvoj i modernizacija sredstava NVO, planira oprema-
we Vojske tim i drugim sredstvima – ubojnim, nastavnim i mate-
rijalnim. U woj se izra|uje doktrina vidova i pravilo anga`o-
vawa jedinica, te planira organizacija i mobilizacije vojske.

Finansijski okvir projektovan je da zadovoqi prvu
i tre}u misiju Vojske – odbranu Republike Srbije
od vojnih izazova, rizika i pretwi bezbednosti, i
podr{ku civilnim vlastima u suprotstavqawu ne-
vojnim pretwama bezbednosti. Kad je re~ o misiji
u~e{}a u izradwi i o~uvawu mira u regionu i sve-
tu, neophodno je obezbediti dodatna finansijska
sredstva za anga`ovawe Vojske.

1. jul  2006.



Ako `elimo da u|emo u Partnerstvo
za mir ili Nato, mora}emo da unifi-
ciramo i kalibre. Kod artiqerije to
nije problem, jer imamo oru|a kali-
bra i 105 mm i 155 mm, ali kod
oklopno-mehnizovanih jedinica jeste.
U zemqama Natoa maksimalni kali-
bar za tenk je 120 mm, a na{ M-84
ima 125 mm. Da li }emo ga mewati?
– To mo`e da bude problem ubudu}e, ali trenutno, kad je u

pitawu pristupawe Partnerstvu za mir i pribli`avawe Natou,
nema prepreka, a ne}e biti ni uslov za ulazak u Nato. Bar ne za
sada. Ako kasnije to bude od nas tra`eno, uradi}emo. Pomiwana
modernizacija tenka od oko dva miliona dolara podrazumevala
je zamenu cevi, ali je sada besmisleno da mewamo cev kod topova
koji su ispalili mawe od stotinu projektila i cevi su prakti~no
nove. O prilago|avawu kalibra razmi{qa}emo kad re`im cevi
bude istekao i kad se one budu morale mewati. Mi zaista sada
moramo da vodimo ra~una o ceni, jer ne mewa se samo cev, ve}
moramo promeniti i municiju, i mnogo  drugog, a to ko{ta.

@EQA JEDNOG ARTIQERCA

Pomiwali ste da su nam sredstva prili~no zastarela. Da
li to va`i i za artiqeriju?
–  Artiqerijski sistemi nisu najsavremeniji ali nisu ni pre-

vazi|eni. I ako pogledamo na{e okru`ewe, mi ipak raspola`emo
respektivnim snagama za podr{ku, posebno artiqerijskim snagama.
Ono {to se od tih sredstava smatra perspektvnim, to su samohodna
haubica 122 mm, samohodni vi{ecevni lanseri raketa 128 mm
ogaw, top-haubice 152 mm nora, odre|eni raketni sistemi koje
imamo i koje }emo sa~uvati, a ostalo }emo  oglasiti suvi{nim i po-
stupiti u skladu sa propisanom procedurom. 

Poznato mi je Va{e zanimawe za razvoj samohodne haubice
nora B-52. Da li je to `eqa jednog artiqerca ili na~elni-
ka Uprave za razvoj koji razmi{qa o opremawu Vojske i ta-
kvim sredstvom?

–  Kao na~elnik Uprave za
razvoj ne mogu da razmi{wam
iskqu~ivo kao artiqerac. Upra-
va je, kako {to ste rekli, kolek-
tivni takti~ki nosilac za sve vi-
dove i rodove i moramo da gle-
damo na sve istim o~ima, ali
krv nije voda i ne mislim da je
samo moja ̀ eqa da imamo taj si-

stem, ve} realnost. I Strategijskim pregledom odbrane predvi|en
je razvoj samohodnih haubica. Nora B-52 je sistem koji se uspe{no
razvija, u projekat je ukqu~eno vi{e firmi i nau~nih ustanova, i
iskreno se nadam, kao neko ko je bio artiqerac, da }emo svoju voj-
sku opremiti wime. Ali ne do 2010. godine. 

Nau~noistra`iva~ke ustanove u Vojsci, na koje se va{a
uprava oslawa pri ostvarivawu razvojnih zadataka, a to su
Vojnotehni~ki institut i opitni centri, ostali su u pro{lo-
godi{wem smawewu Vojske bez dela kadra. Da li te ustano-
ve danas imaju snagu da razvijaju i ispituju sredstva NVO?
– ̂ iwenica je da su se Vojska i wene ustanove broj~ano smawi-

le, ali to je vi{e bila racionalizacija u smislu osloba|awa od
onog dela kadra koji nije usko vezan za struku i specijalizovan za
odre|ene oblasti. Da smo i posle racionalizacije sa~uvali dovoq-
no kadra koji }e nastaviti rad i na slo`enim projektima, dokazuje i
pomenuti razvoj nore B-52. Druga bitna stvar je da se celokupni
razvoj sredstava NVO vi{e ne mo`e zasnivati samo na radu Vojno-
tehni~kog instituta. Mnogo projekata  razvija se u saradwi sa ma-
{inskim fakultetima u Beogradu i Novom Sadu, te sa drugim insti-
tutima i nau~nim ustanovama. Reorganizova}e se i opitni centri u
kojima se ispituju sredstva NVO tako {to }e od tri sada{wa biti
formiran jedan  – Tehni~ki opitni centar Vojske Srbije. Na taj na-
~in u wima }e se smawiti upravni kadar, a objediniti stru~ni i na-
u~ni. Izvesno je da se ta reorganizacija ne}e negativno odraziti na
wihov rad i ja se nadam da }emo i ubudu}e imati vaqane ocene o
kvalitetu na{eg naoru`awa. 

Mira [VEDI]
Snimio Goran STANKOVI]
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Nastavqa se razvoj klipnog aviona za po~etnu obu-
ku pilota lasta 95. Nekoliko meseci smo analizi-
rali razvoj tog programa i definitivno doneli od-
luku da zapo~eto nastavimo. Procenili smo da }e-
mo dobiti jedan dobar {kolski avion za po~etnu
obuku pilota,  a to nam je neophodno.


